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  W związku z pismem Pana Grzegorza Kucharewicza – prezesa Naczelnej Rady Aptekarskiej 

(L.dz. P-284/2015) dotyczącym projektu „Koncepcja wprowadzenia opieki farmaceutycznej 

refundowanej w Polsce”, w którym wskazuje się na brak legitymacji prawnej Śląskiej Izby 

Aptekarskiej do inicjowania prac nad ważnymi dla środowiska aptekarzy w Polsce zmianami prawa, 

proszę o przyjęcie poniższego wyjaśnienia. 

 

Zgodnie z art. 1 ustawy o izbach aptekarskich (Dz.U. z 2014 poz. 1429) zarówno Naczelna Izba 

Aptekarska, jak i okręgowe izby aptekarskie stanowią samorząd zawodu aptekarskiego reprezentujący 

zawodowe, społeczne i gospodarcze interesy tego zawodu. Ponadto, ustawa zarówno Naczelnej Izbie 

Aptekarskiej, jak też izbom okręgowym przyznaje osobowość prawną. Co więcej, ust. 2 wskazanego 

art. 1 ustawy stanowi, że samorząd aptekarski jest niezależny i podlega tylko ustawom. Powyższe 

przepisy, pomimo że zawarte są w części pierwszej ustawy są konstytutywne dla dalszej treści ustawy 

oraz praw i obowiązków podmiotów prawnych, jakimi są bez wątpienia wszystkie okręgowe izby 

aptekarskie. 

Przepisy art. 7 ust. 1 w związku z art. 7 ust. 2, który stanowi: „zadania określone w ust. 1 samorząd 

aptekarski wykonuje w szczególności przez: … p. 6 opiniowanie aktów normatywnych dotyczących 

produktów leczniczych, aptek i wykonywania zawodu aptekarza oraz występowanie z wnioskiem o 

podjęcie inicjatywy ustawodawczej.” Zwracam uwagę, że ustawodawca w tym zakresie nie różnicuje 

w żaden sposób praw przynależnych izbom, niezależnie od tego czy jest to Naczelna Izba Aptekarska, 

czy któraś z izb okręgowych. 

 

 Zgodnie z art. 29 ustawy reprezentację okręgowej izby aptekarskiej stanowi, w okresach między 

zjazdami, rada okręgowej izby aptekarskiej. Prezydium Rady SIA 31 marca 2015 r. podjęło uchwałę w 

sprawie prowadzenia przez SIA prac związanych z wprowadzeniem opieki farmaceutycznej w formie 

przekazanej Panu Ministrowi. 

 

 W ustawie o izbach aptekarskich brak jest przepisów sankcjonujących nadzór prawny nad 

działalnością okręgowych rad aptekarskich w powołanym przez Pana Prezesa Grzegorza Kucharewicza 

art. 39 ustawy. W ust. 2 i 3 tej ustawy wyraźnie zapisano, że uprawnienia nadzorcze NRA dotyczą 

uchylania uchwał rad okręgowych sprzecznych z prawem lub regulaminami, a uchwała Prezydium 

Rady SIA w sprawie opieki farmaceutycznej do tego zakresu nie należy. 

Ponadto ust. 3 ogranicza kompetencje NRA jedynie do możliwości zwrócenia się do rad izb 



 

okręgowych o podjęcie konkretnej uchwały, ale nie może nakazać ich podjęcia. Tak więc, w tym 

zakresie rady okręgowe mają pełną autonomię i działają na podstawie wskazanego art. 1 ustawy. 

 

Zgodnie z powyższym, uznać należy, że wnioski zwarte w piśmie prezesa NRA Grzegorza 

Kucharewicza, a skierowane do Pana Ministra o zaprzestanie konsultacji w sprawie złożonego przez 

SIA wstępnego projektu „Koncepcji wprowadzenia refundowanej opieki farmaceutycznej w Polsce” 

pozbawione są podstaw prawnych.  

 

  Intencją Śląskiej Izby Aptekarskiej, która przedstawiła ten projekt, zgodnie z treścią zaproszenia, 

było jedynie rozpoczęcie dyskusji i prac nad kształtem opieki farmaceutycznej w Polsce. W żadnym 

przypadku nie jest on gotowym i ostatecznym projektem, jak zdaje się odczytywać go prezes NRA. 

Celem spotkania było zainteresowanie tym projektem Ministerstwa Zdrowia i powołanie zespołu 

roboczego przy ministrze zdrowia, w którym oczywiście uczestniczyć ma cały samorząd pod nadzorem 

NRA, zgodnie z art. 39 ustawy o izbach aptekarskich. Cytowane w niniejszym projekcie propozycje 

miały jedynie charakter roboczy i ze względu na przebieg spotkania nie było możliwe złożenie 

stosownych wyjaśnień Panu Grzegorzowi Kucharewiczowi – prezesowi NRA, który zrezygnował z 

udziału w spotkaniu opuszczając salę obrad. 

 

  Jednocześnie wskazuję, w imieniu Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej, że celem naszej Rady nie 

jest podział środowiska aptekarskiego i obniżenie autorytetu Naczelnej Rady Aptekarskiej. Nie można 

jednak pozostawić bez odpowiedzi pisma, które podważa prawo Rady SIA do działania w tym zakresie 

oraz obniża jej autorytet. 

Śląska Izba Aptekarska popiera i czynnie wspiera wszystkie uchwały i stanowiska samorządu 

aptekarskiego mające charakter prospołeczny. W tym właśnie celu zainicjowała również rozpoczęcie 

prac nad wdrożeniem opieki farmaceutycznej do polskiego systemu zdrowia. Ponadto, Śląska Izba 

Aptekarska uważa za słuszne wdrożenie propozycji i inicjatyw samorządu aptekarskiego, o których 

został Pan Minister poinformowany na spotkaniu z przedstawicielami NIA 22 lipca br. Uważamy, że 

rozwiązanie problemów zgłaszanych przez samorząd aptekarski leży w interesie społecznym i jest 

konieczne, aby publiczna służba zdrowia mogła poprawnie funkcjonować.  
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